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ملخص الدراسة 

 أجريةننت هننذه الدراسننة فنني غابننة نبننق المحجننوزة بمحليننة القننوز بوليةننة جنننوب

كردفان .

 هدفت  الدراسة إلى تقييم نظام ممارسننة التونجيننا بالضاننافه إلنني دراسننة الثاننار

 البيئية والقتتصاديةة – الجتماعية  ضامن برنامج إعاده تعمير الغابة والذى بنندأ منننذ

  بأتباع نظام التونجيا في تنفيذ أنشطة الستزراع والتي من خللها تم2003العام 

 ) سننبعه7200) ثالثاه الف  واربعه وعشرون هكتننارا  وهنني تعننادل (3024تعمير (

% من المساحة الكلية للغابة.79الف  ومأتين فدان حيث تشكل نسبة 

 إعتمدت  الدراسة علي جمننع البيانننات  الوليننة و هنني : السننتبيانات  ، المقننابلت  ،

 الملحظات  وكننذلك البيانننات  الثانويةننة مثننل فحننص الرشننيف , المراجننع العلميننة

والستعانة بشبكة النترنت. 

) مع التركيز علي التوزيةع التكراري.SPSSتم تحليل البيانات  بإستخدام برنامج(

 أوضاحت الدراسة أن هنالك نوعين مننن التونجيننا بالغابننة هنني التونجيننا المصننلحية

 % مننن المبحننوثاين و10والتي تمارس بواسطة حننراس الغابننات  وتشننكل نسننبة 

% من العينة .90التونجيا التقليديةة والتي يةمارسها المزارعون وتشكل نسبة 

  يةننوم عمننل /40أسهمت التونجيا في تقليل نفقات  السننتزراع بتوفيرهننا لحننوالي 

 ج) مائتننان خمسننة255 يةوم عمل/فنندان/الموسننم) بتكلفننة (17هكتار/ الموسم (

وخمسون جنيه سوداني لكل فدان في الموسم.

  % مننن العينننة المبحوثاننة ل تملننك أراضانني41.7هنالك فئة من المزارعين تمثننل 

زراعية تخصهم . ولقد أسهمت التونجيا في توفير الرض الزراعية لهم .

 أشارت  الدراسة أن هنالك محاصيل رئيسية  مسموح بزراعتها داخل الغابة  وهي

 السمسم ، اللوبيا ، الفننول السننوداني ، الكركنندي ، والبطيننخ لنهننا ل تعننوق نمننو

 شتلت  الهشاب وذلك على إفاده مسؤولي الغابننة. كمننا دلننت النتائننج بننأن أغلننب

 المزارعين يةقومون بعمليات  الطق وجمع الصننمغ بعنند مننروره أربعننة اعننوام مننن
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 تاريةخ إستزراع شتلت  الهشاب علي ان يةتننم تقسننيم إنتنناج الصننمغ مناصننفة بيننن

المزارع والهيئة القومية للغابات  . 

 خلصت الدراسة بأن قتيمننة بيننع نصننيب المننزارع مننن الصننمغ المنتننج مننع انتنناجيه

% من إجمالي دخله السنوي .50المحاصيل الخري تمثل حوالي 

Abstracts

The study was carried out in Nabag Reserved forest in El Qoz 

locality within Southern Kordofan State.

The  main  objective  of  the  research  was  to  assess  Taungya 

practice  in  the  study  area,  in  addition  to  its  ecological  and 

socio- economic impact, within the rehabilitation programme of 

the forest. It was started since 2003 applying Taungya System 

in reforestation activities.

The  practice  succeeded  to  replant  about  (3024  ha)  in  nine 

years (7200 Fed).  This  figure constitutes (79%) of  the forest 

total area.

The  Research  Methodology  used  was  primary  data  such  as 

Questionnaires,  Interviews,  and  Observations;  whereas  the 

secondary  data  was  Screening  of  Archives,  Textbooks  and 

Internet. 

A package of (SPSS) programme was installed for data analysis. 

Mainly frequency distribution was used.
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According to the study, two types of Taungya were found in the 

forest. Namely Departmental Taungya which was practiced by 

forest guards, with a percentage of 10% of respondents. The 

other  type  is  traditional  Taungya,  which  practiced  by  local 

farmers. With a percentage of 90% of respondents.

Through  Taungya  practices,  results  showed  a  reduction  and 

saving of the initial establishment cost of the plantation for (40 

man-day)  /ha/season,  which  was  about  (17  man-day) 

/Fed/season. Costing of (255 SDG) /Fed in season 2012.

The system provided land for landless farmers. In this respect 

41.7% of the respondent admitted that they own no agricultural 

land other than that provided by Taungya.

The  study  showed  that,  certain  crops  were  allowed  to  be 

planted inside the forest such as; sesame, cowpea, groundnut, 

Hibiscus and Mellon. Because they have no negative interaction 

with Hashab seedling according to forest officials.

According  to  research  findings,  most  of  Taungya  farmers 

practicing the activates of gum Tapping after (4) four year from 

Hashab planting on the basis of equal share with FNC.

The study reveals that the farmer’s income from gum selling 

and crop production together was forming about (50%) of the 

total annual house hold income.

 

12


